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■

La immensa majoria dels que van ser els millors 
de la selectivitat han estudiat la carrera que 
llavors van afirmar que desitjaven cursar i els que 
no, estan satisfets amb la seua elecció final

Pràcticament tots han cursat alguna part dels 
estudis a l’estranger o bé treballen fora de l’Estat, 
on creuen tenir més projecció. En l’actualitat, 
només un dels entrevistats resideix a Lleida

amaDo forrolla

■ És natural d’Isona i actu-
alment treballa als Països 
Baixos. Diu que des de peti-
ta estudiar se li donava bé, 
però estava indecisa sobre 
quina carrera cursar. Va es-
collir Biotecnologia a la UdL 
i tenia clar que després faria 
un màster i un doctorat “per-
què pensava que era la millor 
manera d’estar en ciència, que 
m’apassionava”. Explica que 
es va graduar amb matrícula 
d’honor a totes les assignatures 
i va rebre el premi extraordi-
nari de grau. Després va fer 
un Erasmus Mundus en plant 
breeding (millora genètica de 
plantes) a cavall d’una uni-
versitat d’Uppsala (Suècia) i 
una altra d’Esmirna (Turquia). 
“El màster va ser una de les 
millors experiències que he 
viscut a nivell professional i 
personal. Va ser tan impactant, 
que vaig canviar d’idea respec-
te al doctorat. Vaig estar en 
contacte amb la universitat i 
el sector privat i em va cridar 
més aquest últim, i ara estic 
treballant a Leeuwarden [Paï-
sos Baixos] en una empresa de 
millora genètica de varietats 
de patata. Treballo en R&D 
al laboratori i, sincerament, 

tinc la feina que sempre havia 
somiat”. “L’esforç  ha valgut 
molt la pena i estic totalment 
convençuda que sense això no 
hauria pogut arribar on soc”, 
reconeix.

Considera que “la selectivi-
tat és un examen per donar-ho 
tot, per esforçar-se, però sense 
obsessionar-se amb un resultat 

fins al punt que pugui ser per-
judicial per al mateix estudi-
ant”. “He vist molta gent molt 
nerviosa i estressada i això no 
és bo. Si es porta un treball 
constant i disciplinat durant 
el Batxillerat, no és difícil fer 
una bona selectivitat.” Per ara, 
no té previst tornar. “Crec que 
tinc moltes més possibilitats 

aquí a nivell professional. Em 
sento realitzada i molt conten-
ta amb la meua feina i la meua 
vida. La realitat és que molts 
joves s’estan veient obligats 
a anar-se’n del país per tenir 
un futur i condicions millors, 
i especialment els que ens de-
diquem al món de la ciència”, 
sentència.

«L’esforç val la pena, tinc la feina que havia somiat»
Núria Alegret
any: 2016 Nota: 9,50
BiotecNologia als Països Baixos

ff

■ Natural de Balaguer, volia 
estudiar nutrició i enfocar-se 
cap a la investigació. Va ini-
ciar un grau de Nutrició a Na-
varra i aviat es va passar a un 
de doble de Farmàcia i Nutri-
ció, canvi del qual se sent molt 
contenta. Després de sis anys 
i mig de carrera, que va aca-
bar al gener, ara cursa un màs-
ter en Disseny Farmacèutic i 
Enginyeria a Copenhaguen, 
enfocat a la indústria farma-
cèutica, però reconeix que 
no té clar encara el seu futur. 
“Continuo sense abandonar la 
idea de la investigació, però no 
veig bon panorama a Espanya. 
Aquí la indústria farmacèuti-
ca és emergent i val la pena 
provar-ho”, assenyala. Indica 
que en la carrera “m’agradava 

que les notes reflectissin que 
m’havia esforçat”. “Farmàcia 
és molt dura, però ara, amb re-
trospectiva, veig que hi havia 
esforços que no valien la pena. 
Vius una angoixa i autoexigèn-
cia que no és real. Les notes 
no són l’únic que et defineix, 
potser he sacrificat coses que 
no calia a compte de la salut”, 
argumenta. Per això, aconsello 
als alumnes que s’esforcin per 
aconseguir la nota que neces-
siten a selectivitat, però que 
siguin conscients de l’espai 
que ha d’ocupar a la seua vi-
da”. “Estic en un projecte de 
l’Institut Europeu d’Innovació i 
Tecnologia, un grup d’activistes 
joves per a la sostenibilitat en 
el sistema alimentari, i ho he 
aconseguit per ser proactiva, 
no per les notes”, explica. Diu 
que es veu a l’estranger per un 
temps, però creu que “Lleida té 
molt potencial” per la indústria 
alimentària.

«S’ha d’estudiar, però  
les notes no són l’únic  
que et defineix»

Júlia Montoliu
any: 2015 Nota: 9,55
màster a coPeNhagueN

passat, i també treballa per a un 
estudi de videojocs d’un com-
pany de promoció.

Assenyala que per a ell “treu-
re bones notes era natural”, 
però després a la universitat es 
va adonar que “per continuar 
traient-les m’havia de discipli-
nar més”.

Recorda que per accedir a la 
carrera que va escollir la nota 
d’accés era molt elevada, però 
assegura que “no vaig tenir la 
pressió de treure bones qua-
lificacions”. Opina que “hi 
ha molts camins per trobar la 
trajectòria professional, però 
treure bones notes t’obre portes 
i també et posa les coses més 
fàcils”. Per exemple, destaca 
que “el primer any de carre-
ra em va sortir gratis perquè 
vaig treure matrícula d’honor 
a Batxillerat”.
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Correu En aquesta secció només es publicaran les cartes que vagin acompanyades d’una completa identificació de l’autor (nom, adreça, DNI  
i telèfon, si fa al cas), tot i que, si es demana, és possible la firma sota pseudònim o inicials. SEGRE no tornarà els originals i si la seua 
extensió passa de 20 línies (1.200 caràcters), es reserva el dret de resumir-los.

Envieu la vostra foto a cercle@segre.com. Una selecció més àmplia de cartes pot trobar-se a 

cercle@segre.comc/del Riu, 6. 25007 Lleida www. segre.comFax: 973 246 031

La Residència Sant 
Domènec de Balaguer 
té una àvia que  
farà 99 anys
Sr. Director:

Els padrins i padrines sem-
pre marquen les vides de les 
persones i mai s’obliden. Em 
recordo dels meus dos pa-
drins. El Pere (Peret), que era 
un pagès reconegut a les nos-
tres contrades i que treballa-
va en uns vivers, era una per-
sona que va marcar la meva 
vida perquè era humil, molt 
generós i predisposat a aju-
dar la resta. Trobo a faltar la 
presència de l’Agustí, home 
d’un poble de muntanya que 
forma part del Pont de Suert 
(Corroncui). M’explicava les 
seves experiències úniques de 
la Guerra Civil. També tinc 
molt bon record de la Rosa, la 
millor cuinera, la que anome-
no la dels canelons més bons 
del món. Totes les persones 
d’avui dia perden la vida, al-
guns molt aviat i d’altres gau-
deixen d’una salut de ferro. 
Aquest mes d’octubre, la Re-
mei, l’única padrina que tinc, 
aviat farà una celebració fami-
liar amb la presència de tota la 
família pels 99 anys.

Ara com ara només em que-
da una padrina, la Remei Ruc-
hé (Remedios), nascuda a la 
muntanya, a Torogó (Tremp), i 
que aspira a complir cent anys 
de vida en una residència geri-
àtrica que és de les millors de 
Catalunya. Estic sorprès per-
què m’he estat fixant en les 
estadístiques i, de persones 
de 100 anys, n’hi ha molt po-
ques. En concret, actualment 
només 15.413 espanyols han 
passat del centenar d’anys. Ai-
xí ho posen en relleu les dades 
del padró continu d’habitants 
que elabora l’Institut Nacional 
d’Estadística (INE). 

Aprofito per donar gràcies 
a la Residència Sant Domènec 
de Balaguer, un dels millors 
espais per a jubilats que vo-
len fer vida comunitària i de 
suport, on viu la meva padrina 
Remei. Moltes gràcies per la 
humanitat dels professionals 
que vetllen per la Remedios 
Ruché i centenars d’avis de la 
residència, i espero que quan 
arribi el seu moment final si-
gui un moment dolç, ja que soc 
optimista i crec que arribarà a 
fer el Rècord Guinness d’edat, 
almenys a la demarcació de 
Lleida, Aran i Pirineus. 

En nom de tots els membres 
de la família, espero que la Re-
mei pugui gaudir de la festa 
que li hem preparat els seus 
fills, nets i tota la família que 
se l’estima molt amb l’esperan-
ça que pugui llegir l’article que 
li oferim en memòria als 99 
anys. Moltes gràcies per tot a 
la residència Sant Domènec 
i tots els seus residents, amb 
l’esperança que molts d’ells pu-
guin arribar a l’edat de la meva 
àvia. Felicitats i a gaudir del 

La carta deL dia

eNqUeSta

SR. DIRECTOR:
No se sap molt bé el que vol dir el Sr. al-

calde amb la seva frase publicada al web de 
l’ajuntament de la Pobla de Segur –“Avui po-
sem el punt final a una etapa una mica fosca 
de l’Ajuntament”– referint-se a l’aprovació 
de la liquidació del Consorci amb Adif en el 
darrer ple ordinari.

Cal recordar que sense aquesta etapa –
que suposo que deu ser la de l’alcalde Nar-
cís Balagué i el seu equip, que en van ser 
els promotors– aquest Consorci no hauria 
existit, ni res del que hi ha actualment a la 
zona de l’Àrea.

En primer lloc, no existiria l’escullera de 
canalització del riu Flamisell ni tampoc el 
passeig Josep Borrell. Ni tots els blocs de 
pisos i edificacions de l’Àrea. Ni l’actual pis-
cina municipal, allí habilitada. Ni l’edifici de 
serveis, on, per cert, hi ha d’anar l’Escola de 
Muntanya. Tampoc tindríem la plaça El·lípti-
ca i l’Espai Cruyff. Ni el lloc per construir el 
nou camp de futbol. Ni comptaríem amb 18 
bungalous, ni amb tres parcel·les rústiques i 
dos pisos propietat de l’ajuntament.

Per haver estat, segons l’alcalde, “una eta-
pa una mica fosca” i, vist el resultat, déu-n’hi-
do la llum que ha donat a la Pobla. 

Joan Coloma llevot

Època fosca o lluminosa?

caMPi qUi PUGUi! PePO cUriÀ

dinar que farem a Balaguer, 
padrina!
Josep maria Castells i BenaBarre. 
DivulgaDor social, empreneDor, 

estuDiant i funDaDor 
D’elmercaDal.cat 

L’horta de Lleida i el 
nou polígon industrial

Sr. Director:
Quan un regidor de l’ajun-

tament de Lleida diu que el 
nou polígon és necessari per al 
creixement del municipi i que 

els usuaris de l’Horta de Llei-
da ho vegin com un atac al seu 
esforç i a les economies fami-
liars per l’expropiació obliga-
da pot semblar que hi ha raó 
per a tothom. Anem a pams. 
Si el municipi té parcel·les in-
dustrials per ocupar, potser no 
caldria arruïnar una horta que 
funciona. Potser hi ha altres so-
lucions sense destruir l’horta 
aportant igualment un trans-
port de mercaderies amb tren 
al Port de Tarragona. Però hi 
ha una altra qüestió molt més 
important per la qual tothom 

passa de puntetes. I és que quan 
es fan actuacions d’aquestes di-
mensions sense valorar l’impac-
te sobre el territori, aleshores 
hem perdut el sentit de l’equi-
libri. Lleida no és un municipi 
qualsevol, i qualsevol cosa que 
es faci en infraestructures afec-
tarà la resta. Cal ser curosos, i 
aquí la Generalitat no ha mirat 
què passa amb les comarques 
de l’interior, el Pla, l’Urgell, 
la Segarra, el Bages, l’Anoia... 
Polaritzada la indústria per les 
mateixes comunicacions desa-
teses durant anys, el desequili-

bri està servit. És evident que el 
projecte estrella per aconseguir 
un equilibri territorial, on els 
pobles de l’interior segueixin 
vius, on les grans ciutats no es 
desbordin i tot plegat prengui 
una dimensió més humana, és 
l’execució de l’eix ferroviari 
Lleida-Manresa-Girona, tant 
per a viatgers com per a mer-
caderies, una infraestructura 
de doble via d’ample europeu 
a executar pel Govern central 
segons el Pla Director aprovat el 
2008. Un pla que sí que han de 
reclamar tots els ajuntaments 
afectats, ara en silenci. Un pla 
que facilitarà la mobilitat ne-
cessària, un pla sostenible que 
donaria vida i equilibri a tot el 
territori. El pla de Lleida està 
sobre el paper i no hauria d’anar 
més enllà.

pere Camarasa alBinyana 
SOSTERCAT (SOSTEnibiLiTAT DEL 

TERRiTORi CATALà)

Raimat Arts Festival

Sr. Director:
Vaig assistir al Raimat Arts 

Festival, una invitació enviada 
per la Cristina Ardanuy, coordi-
nadora RAF, com a guanyadora 
del concurs de dues entrades, 
i verbalment per la senyoreta 
Asun de recepció (que agra-
dable és), tot per atenció del 
SEGRE. Dels sortejos que fa el 
diari, molt de tant en tant algun 
em toca, però aquest ha sigut un 
gran regal. Només arribar, hi 
havia una sèrie de paradetes de 
qualitat i amb molta quantitat, 
tot regat amb uns bons vins de 
Raimat. Amb l’estómac content 
i per pair-ho tot, un gran con-
cert amb uns intèrprets profes-
sionals. I la cirereta del pastís, 
el Pablo amb la guitarra, que, 
com diria Cruyff, et posava “la 
gallina de piel”. No acabaria les 
lloances, només vull dir amb 
veu alta gràcies, SEGRE.

lluís roselló
 

L’amor més 
incondicional 

Sr. Director:
Diu la meua mare que soc 

el seu amor més immens i que 
els 9 mesos que vaig passar a 
les seues entranyes van mar-
car l’inici de la seua veritable 
felicitat. Però, 30 anys des-
prés, ella potser no sap que 
existeix un amor encara més 
gran, el d’una filla agraïda per 
com afronta cada dia la seua 
artritis reumatoide. Isabel, la 
meua mare, s’ha convertit en 
un referent de fortalesa i em 
consta que hi ha moltes per-
sones que també són autèntics 
exemples d’inspiració per als 
seus éssers estimats, perquè, al 
nostre país, hi ha més d’un mi-
lió de diagnosticats amb artritis 
i espondiloartritis que no estan 
sols, encara que escassegi la 
visibilitat d’aquestes malalties. 

paula olvera pérez. responsable 
De comunicación De conartritis

Sí:  68,42%
No: 30,45%
Ns/Nc:  01,13%

Hi han participat fins a 
les 21.00 h d’ahir  
266 persones.

Us preocupa que augmentin 
els casos de Covid en les 
properes setmanes?

Voteu i deixeu un comentari a
www.segre.com.

Web: http://pepocuria.blogspot.com. instagram: @pepo_curia Twitter: @PepoCuria

PRÒXiMA PREGUnTA:

Què celebreu, la Castanyada  
o Halloween?

17033

cfarre
Resaltado

cfarre
Resaltado



16 comarques Segre 
Diumenge, 23 d’octubre del 2022

h. culleré
❘ lleiDa ❘ Dos setmanes després 
de la sortida de Junts del Go-
vern de la Generalitat, Esquer-
ra Republicana, que dirigeix 
l’Executiu ara en solitari, ha 
perfilat bona part dels càrrecs 
que la ruptura de la coalició ha 
obligat a substituir. Entre ells, la 
delegació del Govern al Pirineu. 
El president regional d’ERC a les 
comarques de muntanya, Josep 
Castells, es perfila com a subs-
titut del juntaire Ricard Pérez, 
regidor a l’ajuntament d’Olia-
na. Castells ha estat alcalde de 
Castell de Mur i vicepresident 
del consell del Pallars Jussà i el 
seu perfil municipalista és el que 
més pesa a l’hora de la seua elec-
ció com a representant territo-
rial de la Generalitat. 

Faria tàndem amb Marian 

El president d’ERC al Pirineu es 
perfila com a delegat del Govern
Josep Castells, exalcalde de Castell de Mur, i Roser Bombardó, de Montellà, serà la 
directora general de Polítiques de Muntanya || Eva Fité dirigirà l’Idapa

política institucions

Lamolla, d’adjunta com a cap 
de l’oficina. Substituirà Quim 
Delgado. 

La formació republicana pre-
tén apostar per la feminització 
als llocs clau de direcció i lide-
ratge territorial al Pirineu.

Mostra d’això serà el nome-

nament, dimarts vinent, de Ro-
ser Bombardó com a directora 
general de Polítiques de Mun-
tanya en substitució de Jesús 
Fierro, que ho ha estat durant 
els últims mesos. Bombardó és 
tinenta d’alcalde de l’ajunta-
ment de Montellà i Martinet des 

del 2007 i va ser també presi-
denta del consell comarcal de 
la Cerdanya.

Altres relleus
Si Castells reemplaçarà Ri-

card Pérez i Bombardó subs-
tituirà Jesús Fierro, la també 
republicana Eva Fité farà el ma-
teix en relació amb Pere Porta al 
front de l’Institut per al Desen-
volupament i la Promoció de 
l’Alt Pirineu i Aran (Idapa). Fité 
ocupa actualment la gerència de 
Pallarsactiu, l’entitat publicopri-
vada de promoció dels dos Pa-
llars. El Pirineu ja compta amb 
un director de serveis territori-
als d’Educació, Ramon Jorda-
na, i pròximament designarà 
els directors territorials de les 
conselleries de Drets Socials; 
Acció Climàtica i Empresa.

Josep castells. roser Bombardó.

iei

Presenten un projecte per descobrir el Segrià des d’un vessant educatiu ■ L’Institut d’Estudis 
Ilerdencs va acollir ahir la presentació del projecte Descobrim el Segrià, que té com a objectiu 
donar a conèixer la comarca a través de rutes reconeixent i valoritzant el seu patrimoni.

agbs

❘ talarn ❘ L’Acadè-
mia General Bàsica 
de Suboficials de 
Talarn va acollir 
ahir l’acte de jura 
davant de la ban-
dera d’un total de 
550 alumnes de 
tres promocions 
diferents, entre ells 
67 dones. L’acte 
va reunir més de 
2.300 familiars.

Jura de bandera a 
Talarn amb 550 
alumnes i més de 
2.300 familiars

consell comarcal Del solsonès

Xarrades, titelles i degustacions a la Fira de la Terra de Solsona ■ 
Solsona va celebrar ahir la II Fira de la Terra. Va tenir lloc una 
jornada sobre masies sostenibles, una xarrada sobre llegir etiquetes 
dels productes i un espectacle de titelles, entre d’altres.

“Desavinences 
insalvables” en 
el cessament del 
comissari Estela

mossos

❘ barcelona ❘ El conseller d’In-
terior, Joan Ignasi Elena, de-
fensa els canvis a la policia 
catalana malgrat lamentar el 
cessament del lleidatà Josep 
Maria Estela com a comissari 
en cap dels Mossos d’Esqua-
dra. Entrevistat pel diari Ara, 
el conseller explica que ell 
i Estela tenien “desavinen-
ces nuclears” i “insalvables” 
sobre el model organitzatiu 
dels Mossos, com “el nome-
nament o no d’una prefectura 
coral”. 

D’altra banda, va assegu-
rar que no tenia coneixement 
d’investigacions aturades per 
motius polítics. “Si em cons-
tés que hi ha comandaments 
que paren investigacions, ac-
tuaria”, va dir després que 
l’exconseller Miquel Sàmper 
apuntés que el nou comissari 
en cap dels Mossos d’Esqua-
dra, Eduard Sallent, hauria 
frenat investigacions polici-
als en el passat.

ANUNCI

El Servei Territorial de Carreteres de Lleida informa que:

Amb motiu de les actuacions a la carretera C-13, punt quilomètric 70+500, 
al terme municipal de Camarasa (Font de les Bagasses), es realitzaran talls 
totals intermitents. Aquests talls s’organitzaran tal com es detalla:

• La durada dels talls serà del 24 d’octubre a l’11 de novembre de 2022.
• Els talls seran de dilluns a divendres.
• L’horari de treballs serà de 8.30 a 16.30.
• Les fases de tancament del trànsit seran:

• Temps d'obertura: 15 minuts
• Temps d'espera: 45 minuts

Es donarà pas cada hora a partir de les 8.30 (9.30, 10.30, etc.) durant 15 
minuts i es tallarà la carretera els 45 minuts següents (exemple: de 8.45 
a 9.30, de 9.45 a 10.30, etc.).
 
Disculpin les molèsties que aquestes restriccions puguin ocasionar.

Generalitat de Catalunya
Departament de Territori i Sostenibilitat
Serveis Territorials a Lleida
Servei territorial de Carreteres
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tremp
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 00 05
CAP Urgències  � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 28 28
Hospital Comarcal del Pallars  � 973 65 22 55

Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 10 00
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 904 10 81 08
Farmàcies � � � � � � � �Martínez  � � 973 65 00 32
 � � � � � � � � � � � � � � � � � � Artigues  � � 973 65 01 38
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 03 09
Inem  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 07 65
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 08 80
Urgències Mossos � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � �112
Mossos d’Esquadra � � � � � � � � � � � 973 65 88 00

SOrt
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 10
Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 01 64
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 904 10 71 07
Farmàcia � � � � T� Mallorqués  � � 973 62 00 65
Departament d’Agricultura, Ramaderia i
Pesca de la Generalitat � � � �   � � 973 62 08 04
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 02 41
Escola de Piragüisme � � � � � �   � � 973 62 07 75 

Jutjat de Pau� � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 64
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 80
Mossos d’Esquadra � � � � � � � � � � � 973 65 88 85
eL pONt De SUert
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 05
CAP  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 11 59
Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 649 80 53 05
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 902 45 09 02
Jutjat de Pau� � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 77

Oficina turisme  � � � � � � � � � � � � � � 973 69 06 40
Farmàcia Aguilà Borràs � � � �   � � 973 69 01 08
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 03 05
C� de Recursos Pedagògics � � � � 973 69 03 43
Serv� d’Extensió Agrària� � � �   � � 973 69 00 40
Societat de Pescadors � � � � �   � � 973 69 05 15
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 80

Pallars/Alta Ribagorça

Obres per a un pàrquing a prop de l’N-230 ■ El Pont de Suert ha començat aquesta setmana 
la demolició de l’antic edifici que allotjava la confraria de Sant Sebastià, en un solar al costat 
de l’N-230, per habilitar un pàrquing públic de cinquanta places per a vehicles i autocars.

turisme pantans

e. Farnell
❘ Tremp ❘ El consell del Jus-
sà executa l’últim tram de 
l’itinerari natural al marge 
dret del r iu Noguera Pa-
l laresa entre els embas-
saments de Sant Antoni i 
Terradets, concretament 
entre les localitats de Salàs 
de Pallars i Cellers (Cas- 
tell de Mur), amb una longi-
tud de més de set quilòme-
tres. La previsió és finalitzar 
les obres abans d’acabar l’any 
i donar continuïtat a la via 
del marge de l’embassament 
de Terradets i el que va des 
de la Pobla de Segur fins a la 
localitat de Salàs de Pallars. 
L’objectiu és disposar d’un 
sender natural per als via-
nants o per a bicicletes de gai-
rebé trenta quilòmetres, que 
ajudi a promoure un turisme 
responsable, respectuós amb 
el medi i que serveixi per di-
namitzar l’economia local. 
Aquests senders s’han creat 
per aconseguir una mobilitat 
sostenible entre els pantans i 
l’espai fluvial del riu Noguera 

Pallaresa. L’últim tram que 
s’està executant haurà costat 
1,1 milions d’euros i compta 
amb subvencions europees 
Feder, la diputació de Lleida 
i els municipis per on trans-
corren els itineraris.

c. c. jussà

Un tram del camí natural del Jussà.

Degustació popular a la Fira  
de la Girella del Pont de Suert

gastronomia celebracions

❘ el ponT De suerT ❘ El Pont de Suert 
celebra avui la vint-i-dosena 
edició de la Fira de la Girella, 
la mostra gastronòmica entorn 
d’aquest embotit fet amb carn 
de corder i que reivindica un 
estil de vida i de tradicions de 
muntanya. 

A primera hora està previst 
el concurs de Xiulets de Pastor 
i una demostració de l’elabo-
ració de les falles de la Riba-
gorça. La jornada comptarà 
amb una degustació popular de 
girella a la Confraria Nova per 

un euro. La mostra comptarà 
amb la presència del periodis-
ta esportiu Xavier Bonastre, 
que serà nomenat Majoral dels 
Pirineus. 

Paral·lelament, també hi 
haurà una mostra d’oficis an-
tics i tradicionals als carrers i 
el mercat d’artesania. Jocs in-
fantils, exposicions de les enti-
tats i un taller gastronòmic per 
a totes les edats completaran 
aquesta edició que recupera 
la normalitat després de la 
pandèmia.

a. el ponT De suerT

eDgar alDana

Retiren residus de l’entorn de la Pallaresa ■ Un centenar de voluntaris van participar ahir en 
la recollida de residus a l’entorn de la Noguera Pallaresa entre Llavorsí i Sort en una activitat 
impulsada per Iniciativa Rius, dedicada a la restauració d’espais fluvials i conscienciació ambi-
ental. La jornada va comptar amb la visita del director de l’Agència de Residus, Isaac Peraire.

Ultimen el sender 
natural per Sant Antoni  
i Terradets, de 30 km

proJecteS

Camp d’eslàlom  
i una via ferrada

■  el consell del jussà ha 
projectat també un camp 
d’eslàlom a la noguera pa-
llaresa a la pobla de segur i 
una via ferrada a Terradets, 
en el marc d’un programa 
de dinamització turística 
de la comarca dotat amb 
1,3 milions d’euros de fons 
europeus, que contempla 
altres actuacions. Tots dos 
projectes han de suposar 
un impuls turístic per a la 
comarca (vegeu segre de 
dimarts passat).

El Sobirà inverteix 100.000 € i 
millora la planta de compost
Ampliarà la zona de maduració i assecatge de l’adob orgànic || 
Elabora anualment 105 tones de producte amb residus

infraestructures residus

e. Farnell
❘ sorT ❘ El consell del Sobirà in-
vertirà més de 100.000 euros 
en la planta de compostatge 
de Sort per ampliar la zona 
de maduració i assecatge de 
l’adob que s’elabora a partir 
de les escombraries orgàniques 
recollides a través del sistema 
porta a porta, implantat a la 
comarca des del 2015. El pro-
jecte preveu ampliar la super-
fície de postmaduració, arre-
glar aquesta zona amb un punt 

d’aigua i amb la urbanització 
pertinent per poder evacuar 
l’aigua i canalitzar-la en di-
pòsit de lixiviats de la planta 
de compostatge. Segons Marc 
Sans, tècnic de Medi Ambient 
d’aquesta infraestructura, l’ac-
tuació permetrà sumar quali-
tat al compost ja que es podrà 
remoure més sovint amb una 
pala mecànica i millorarà el 
procés d’assecatge.

El 2019 a la planta de Sort 
van entrar 637 tones d’orgàni-

ca i 504 de fracció vegetal per 
ser utilitzades com a estruc-
turant. Es van generar 105,5 
tones de compost. L’evolució 
de la generació del compost ha 
estat exponencial en els últims 
anys, ja que va passar el 2017 
d’elaborar fins a 58 tones a 
superar les 105,5 el 2019, la 
qual cosa representa un incre-
ment d’un 245 per cent més. El 
consell reparteix part d’aquest 
adob entre els municipis de la 
comarca.
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